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Alice GEORGESCU 

C A R M E N  STA N C I U :  Are o 

Însemnătate specială faptul 

că dumneavoastră, directorul 

Festivalului Naţional de Teatru, 

sunteţi de profesie critic de 

teatru? Şi asta tocmai acum, 

când există destule voci (chiar 

şi printre confraţi) care clamează 

cu patos Înlocuirea "artiştilor" 

de la conducerea acestor ma

nifestări, sau chiar de la conducerea unor teatre, cu "manageri". 

ALICE GEORGESCU :  E o întrebare care ar trebui pusă celor ce au făcut această 
alegere şi s-au gândit la un critic de teatru , Cristina Dumitrescu , iar apoi ,  la 
propunerea ei ,  m-au sol icitat pe mine. 
C.S.: Ar putea fi semnul că, În teatrul românesc, criticii şi-au reluat rolul de 

animator, de "ferment" al acestei arte - postură În care s-au aflat În ultimii ani 

mai mult regizorii. 

A.G.: Este adevărat. N u-mi dau seama exact cum sunt tratate aceste lucruri în 
alte ţări . Dar şti u ,  de pi ldă, că la Festivalu l  de Teatru de la Avignon (unde am fost 

recent pentru câteva zile) conducerea este asigurată tot de o persoană din "zona 

artistică". Acesteia îi revin în exclusivitate deciz i i le, deşi are în spate un staff 

bine ales care se ocupă de lucruri le ce ţin de organizare. Sigur că trebuie să aibă 

şi oarece aptitudini manageriale, măcar pe cele care să te ajute să in iţiezi şi să 

dezvolţi o strategie şi o structură. Altfel,  oricât de special ist ai fi, oricât de bine ai 



cunoaşte domeniul  artistic, nu vei putea face să funcţioneze mecanismul unui  
festival. 
C.S.:  Da, dar Festivalul de la Avignon este o instituţie .. . 

A.G.: Ideal , ba chiar normal ,  ar fi ca şi Festivalul nostru să fie institutionalizat. 
Mi l itez pentru acest lucru de mult timp, de pe vremea când nici nu mă gândeam 
că poziţia mea faţă de acest tip de manifestări ar putea fi alta decât cea de 
observator. Am obosit scri ind că trebuie să devină o instituţie. Poate vom reuşi în 
anii care urmează. 
C.S.: Care sunt organizatorii acestei ediţii (unajubiliară), a X-a, ce se va desfăşura 

la Bucureşti În perioada 12-19 noiembrie? 

A.G.:  Ministerul Culturi i  este principalul organizator şi principalu l  f inanţator. De 
acolo vor veni  majoritatea bani lor. Alătu ri ne va fi doar U N ITER-u l .  S-a renunţat 
la un co-organizator tradi ţional , Primăria Munic ip iu lu i  Bucureşt i .  Anul trecut 
Primăria a dat prea puţin i  bani ş i ,  în schimb, a avut multe pretenţi i .  . .  
C.S.:  Cred că vă doriţi ca Festivalul Naţional să redevină cel mai important 

eveniment al unei stagiuni. Trebuie să recunoaştem, uneori a fost surclasat de 

alte manifestări teatrale. 

A.G.: Sigur că îmi doresc acest lucru. Îl doream şi pe când nu eram impl icată 
într-un mod atât de d i rect. Mi se pare că un festival de asemenea anvergură ,  
care îşi propune să treacă în revistă întreaga producţie teatrală a une i  stag iun i ,  
a une i  ţări , pr in  forţa lucruri lor trebuie să fie cel ma i  important. Există o legătură 
logică între anvergură şi ideea de importanţă. Pe de altă parte, e mai s implu să 
faci un festival ,  un eveniment, într-un oraş mai mic.  Bucureşt iu l  are o structu ră 
culturală şi socială deosebit de fragmentată. Nu are coerenţa de care se bucură 
(până la un punct , e adevărat, pentru că despre nici un oraş nu se poate spune 
că e perfect un itar) Sibiul sau Piatra Neamţ, de exemplu .  Este unul d intre 
motivele pentru care Festivalul  Naţional de Teatru se confruntă cu o anumită . 
imprecizie a contururi lor. 
C.S.:  Care este publicul-ţintă la care vă gândiţi: specialistul, iubitorul de teatru 

sau spectatorul ocazional? 

A.G. : Publicul d in toate categori i le. Este raţiunea fundamentală a unui festival ,  a 
teatru lu i  în general ş i ,  la urma urmei, a artei .  Dacă nu-i interesezi pe toţi cei lalţi ,  
ce rost mai are existenţa ta? 
C.S.: Cum veţi reuşi să faceţi posibil accesul tuturor? Cu excepţia Sălii Mari a 
Naţionalului, toate celelalte spaţii de joc au În medie 400 de locuri. 

A.G.: Încercăm ca măcar spectacolele invitate din provincie să aibă mai multe 

reprezentaţii, cel puţ in două. Se presupune că producţi i le din Bucureşti au fost 
deja văzute sau vor putea fi vizionate şi după festival. Dar totul depinde de bugetul 

pe care îl vom avea şi de costurile campaniei de publ icitate . 
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C.S.:  Plănuiţi o campanie publicitară de mari proporţii? 

A.G.:  Măcar de d imensiuni le celei create pentru Festivalu l  Enescu . Îm i  doresc 
ca Festivalu l  Naţional de Teatru să reprezinte pentru această artă cam ceea ce 
înseamnă Festivalu l  Enescu pentru muzică. Şi cred că o dată pe an se poate 
face acest efort - d in partea celor care dau banii şi d in partea celor care îi 
pr imesc. 
C.S.:  Îşi va păstra Festivalul Naţional caracterul necompetitiv? 

A.G. : Întotdeauna am fost o susţinătoare convinsă a necompetitivităţii acestui 
gen de manifestare, idee argumentată chiar de titulatura de festival, şi nu concurs 

(sau festival-concurs). Însă viaţa mi-a demonstrat că oameni i  simt nevoia de a fi 
recompensaţi printr-o distincţie. Este, probabil ,  o dorinţă influenţată de educaţia 
pe care am primit-o în toţi aceşti ani .  Sau poate e mai uşor să-ţi certifici , chiar şi 
faţă de t ine, propria valoare, dacă ea este susţinută şi de o coroniţă înmânată de 
o oficial itate. Asta pe de o parte. Pe de altă parte, "vânând" spectacolele stagiun i i  
1 999-2000 pr in toată ţara, am constatat că în teatrul românesc s-a conturat o 
anumită direcţie: există o generaţie de regizori tineri care au real izat montări 
foarte interesante, multe dintre ele în teatre importante. Cred că ar fi bine ca 
această categorie să intre în competiţie într-o secţiune special creată a Festivalului 
Naţional. Va fi deci o secţiune "a seniori lor", necompetitivă, şi una "a jun iori lor" ,  
dotată cu un premiu unic. 
C.S.:  Şi juriul? 

A.G. : Singurul lucru pe care pot să vi-I spun este că va avea o componenţă 
foarte eterogenă - ca vârstă şi orientare. Şi pentru că vreau să evit, pe cât posibi l , 
orice comentariu privind imparţial itatea, va fi un juriu destul de surprinzător. 
C.S.:  Deci aceasta ar fi noutatea ediţiei 2000. Câte spectacole aţi ales? 

A.G.: Nu vor fi mai mult de 1 4  producţi i .  
C.S.:  Există spectacole valoroase pe care, din anumite motive, n u  le vom putea 

vedea În festival? 

A.G.: Doar An die Musikde la Teatrul Evreiesc de Stat. Pentru perioada respectivă 
au deja două obligaţi i contractuale. 
C.S.: Sunteţi membru În Biroul Secţiei Române a Asociaţiei Internaţionale a 

Criticilor de Teatru - AICT Vor fi criticii teatrali implicati Într-un mod special În 
Festival? 
A.G.: Anul trecut au fost foarte apreciate disctJţiiiP. organizate de secţ ia de 

critică în fiecare dimineaţă, la sediul UNITER. "Critic i i  şi creatorii faţă în faţă" 

s-a dovedit a fi o i dee bună, care trebuie conti nuata. V iaţa ne-a arătat (di n  

nou ! ) că oamenii au nevoie să vorbeasc� unii cu ceilalţi, sa se certe, să se 
impace, să dialogheze. 
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